
Poročila: 
+ BELOKRANJSKO UČITELJSKO 

DRUŠTVO je zborovalo v soboto 11. 
oktobra t. i. v Dobličah pri Črnomlju. 

Predsednik pozdravi tov. nadzorni
ka g. Lukežiča. nove člane in ostaie. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se 
prečita in odobri. 

Poročilo predsedstva. Spominja se 
umrlega tov. nadučitelja v pok. g. Bur
nika in učiteljstvo mu stoje zakliče. 
»Slava!« Nadalje se spominja umrlega 
našega deiavnega tovariša g. J. Dimnika 
in učiteljstvo mu stoje zakliče »Slava!« 
V počaščenje njegovega spomina daru
jemo za »Učit. konvikt« 1000 Din (vsak 
član a 10 Din, ostanek društvo). Tudi k 
»Podpornemu društvu učiteijiščnikov« 
pristopi naše društvo kot ustanovni član 
z zneskom 1000 Din (vsak član 10 Din, 
ostanek društvo). 

Dopis »Zveze kulturnih društev LJub
ljana« radi ustanavljanja »Ljudskih knjiž
nic« se sprejme na znanje. 

Poročilo delegatov drž. skupščine 
(objavljeno že v našem listu). 

Predavanje. Tov. Slavko Mrovlje o 
potovanju po Srbiji. V svoje zanimivo 
predavanje je vpletel vse zgodovinske 
momente skupno z gospodarstvom, ozi
raje se na zemljepis. Povedel nas je v 
Zg. Niš, v Čačku, Skoplje, na Kosovo 
polje in prekrasno vožnjo po Donavi od 
Prahovega do Beograda. Tudi slike iz 
potovanja so bile zanimive! 

Tov. predsednik se mu zahvali s pri
pombo, naj bi bilo število članov F. S. še 
večje kakor lansko leto! 

Občni zbor učit. P. F. S. v Beli Kra
jini. Tov. Mrovlje poda kratko tajniško 
in blagajniško poročilo. — Po absoluto
riju je izvoljen stari odbor. — Tovariš 
Mrovlje prosi, da člani poravnajo člana
rino o pravem času. 

Slučajnosti. K »Učit. samopomoči« 
pristopi mnogo tovarišev(ic). — Tovariš 
Zagažen apelira na navzoče, da se pol
noštevilno udeleže ustanovnega občnega 
zbora podružnice SPD. — Prihodnje 
zborovanje 8. novembra, ob slabem vre
menu v Metliki, ob lepem na Suhorju. 

Po končanem zborovanju smo si 
ogledali Dobliče in Maver.en. Ob petju 
nam je hitro minii čas. Pri drugem zbo
rovanju pričakujemo vse tovariše(ice) 
našega okraja; kdor se ga ne udeleži, se 
m o r a opravičiti. Do svidenja 8. novem
bra polnoštevilno! 

+ ZBOROVANJE »TRŽIŠKEGA 
KROŽKA«. Tržiški krožek ie zboroval 
11. oktobra t. 1. v Št. Rupertu ob ude
ležbi 29 članov. 4 čani so opravičili svo
jo odsotnost. Eno koleginjo. ki dosledno 
ne prihaja k našim zborovanjem, se skle
ne izključiti, če je tudi prihodnjič ne vi
dimo v svoji sredi. 

Tovariš predsednik pozdravi navzo
če člane. Spomni se tov.: Demšarja, Zo
ra in Ivančičeve, ki so bili prestavljeni 
in so svoj odhod javili predsedniku, ka
kor tudi pred kratkim umrlih tov.: Grilca 
in Dolinska. 

Referiral je to pot tov. M. Brezovar 
iz Št. Ruperta: »Moje potovanje v in iz 
Dubrovnika ter o poteku IV. g.avne 
skupščine UJU v Dubrovniku v dneh 24. 
in 25. avgusta 1924. Za krasno predava
nje se mu v imenu vseh zahvali tovariš 
predsednik. 

Praktičen pouk o sadjarstvu in če
belarstvu nam je na svojem vzorno ure
jenem vrtu podal tov. ravnatelj Luna
ček, ki ga je žal, radi pičlo odmerjenega 
časa. moral skrajšati. 

Isti prečita resolucije šmarskoroga
škega okraja in doda kot 5. točko: Ker 
okr. šol. sveti nimajo več pravice na
stavljati v svojih okrajih provizoričnih 
moči. naj skrbi prosvetna uprava, da se 
pravočasno nastavlja učiteljski naraščaj, 
kakor tudi za to. da ne bomo imeli že 
začetkom leta toliko vakantnih mest. 

Resolucije so sprejete in oddane 
okr. učieljskemu društvu. 

Izstop dveh tovarišev iz društva 
se vzame brez solz na znanje, pač pa se 
jima za vedno zapro vrata našega dru
štva. 

Ker slučajnosti ni bilo. smo si. po 
pozdravu nove koleginje in slovesu od 
v Zagreb odhajajočega tov. V. Rojca, 
obljubili, da se vidimo v januarju v Mo
kronogu. Referenti so določeni. 

Zborovanja se je kakor navadno ude
ležil naš priljubljeni, v pokoi odhajajoči 
g. nadzornik Lj. S t i a s n v . od katere
ga se je učiteljstvo pri obedu ponovno 
prisrčno poslovilo. 

+ KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO je zborovalo dne 8. oktobra 1924 
v Kamniku. Navzočih je bilo 52 članov 
in članic. 

Otvoritev in poročila. Predsednik 
Tomo Petrovec je otvorii prvo zborova
nje v novem šolskem letu s pozdravom 
vsem navzočim ter izrazil svoje veselje 
nad veliko udeležbo članstva. Prav po
sebno pa je pozdravil navzočega p o 
v e r j e n i k a UJU t o v a r i š a L u 
ko J e l e n e a. Nato je prebral došle 
dopise. Ker se ni poravnala vsa članari
na, se članske izkaznice še niso raz
delile. 

Tovariš predsednik je nadalje raz
pravljal o položaju, v katerem se sedaj 
nahaja učiteljstvo. Sedanji režim je od
stranil višjega šolskega nadzornika Gan
gla, moža. ki je uporabil vse svoje moči 
v dobrobit učiteljstva. Napredno učitelj
stvo, katerega velik del je preizkušen v 
bojih še iz prejšnjih časov, se bo skle
nilo še v trdnejšo falango. Še trdnejše 
se oklenimo organizacije — dvoživk ne 
potrebujemo in ne maramo. 

Tovariš Luka Jelene se je nato za
hvalil za pozdrav. Omenil je. da je z ve
likim veseljem prihitel na zborovanje 
našega društva. Nadalje je razložil po
men podpornega društva za učiteljski 
naraščaj ter vabil navzoče k pristopu v 
to društvo. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se je 
prečita! in odobril. 

O državni skupščini UJU v Dubrov
niku je zelo zanimivo poročal tovariš 
Janko Toman. Predlagal je tudi, da naj 
društvo znesek 1000 Din, katerega je on 
odklonil za povrnitev potnih stroškov v 
Dubrovnik, daruje podpornemu društvu 
za učiteljski naraščaj. 

Slučajnosti. Kamniško učiteljsko dru
štvo je soglasno sprejelo protest glede 
nasilja prosvetnega režima. 

Prosvetni oddelek v Ljubljani vpra
ša društvo sledeče: 

1. Aii morejo biti izkazi o napredku 
spisani za vse otroke in tudi za tiste, ki 
niso prinesli koleka in niso oproščeni? 

2. Kakšen ie postopek glede koleko
vanja izkazov o napredku, ako otrok 
enkratno sredi svoje šolske dolžnosti za
hteva izkaz o napredku? 

3. Ali smejo šolski upravitelji spre
jemati nekolekovana zdravniška spriče
vala, ki so za uradno uporabo? 

4. Minister prosvete naj odpravi ko
lekovanje naznanil in izkazov na osnov
nih šolah. 

Poverjenik za pobiranje članarine za 
podporno društvo učiteljskega naraščaja 
je tovariš Julij Cenčič v Kamniku. 

Sklenilo se je. da se vrši prihodnje 
zborovanje v Radomljah. 

+ MARENBERŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je zborovalo 1. oktobra 1924 
v Vuzenici. Navzočih 19 izmed 33 čla
nov. 

Tov. predsednik pozdravi vse na
vzoče prav prisrčno ter obžaluje, da se 
nas je zbralo tako malo število. Pičla je 
vrsta onih, ki so si v svesti svoje sta
novske dolžnosti, ki prihajajo redno k 
zborovanju, ki se ne ustrašijo vremena 
in poti. Opaža se, da manjkajo vedno eni 
in isti in da odsotni niti ne čutijo potrebe 
se vsaj pismeno oprostiti. Edino tovariši 
iz Ribnice in tov. Bitenc iz Št. Primoža 
so bili izjema. Vsem mlačnežem naj bi 
bili le vzgled delavci, ki so pri svoji or
ganizaciji z dušo in telesom. Upajmo, da 
se vzdramijo vsi zaspanci ter se trdneje 
oklenejo naše organizacije, katera nam 
je že mnogo pripomogla. 

Med zborovanjem je prihitel med 
nas okr. šol. nadzornik gospod Miloš 
G r m o v š e k . da se poslovi od nas, 
ker odhaja na novo službeno mesto. To
variš predsednik se poslovi v imenu vse," 
ga učiteljstva. Gospod nadzornik se za
hvali za posiovilne besede ter nas zago
tavlja, da mu je postalo bivanje med na
mi prijetno in da se prav težko loči od 
nas. Obljubi nam, da nas ohrani v do
brem spominu. Povdarjal je v svojem 
govoru, da ie naše delo v nelahkem ob
mejnem kraju že rodi.o dobre sadove. 
Polagal nam je na srce narodno in dr
žavljansko vzgojo, katera je zlasti v teh 
ogroženih krajih tako zelo važna. Sled
njič se poslovi od vsakega posameznika 
prav prisrčno. 

Nadalje se poslovi tov. predsednik 
s prisrčnimi besedami od tov. S. Vihra, 
ki je stopil v pokoj kot vzoren učitelj in 
vzgojitelj ter prisrčen tovariš. Bil je 
vedno mož dela. za katerega veljajo v 
polni meri Gregorčičeve besede: »Živ
ljenje naj bode ti delaven dan!« 

Navzoči se spominjajo rajnega šol. 
ravnatelja tov. Jak. Dimnika, ki je nena
doma preminul 1. septembra 1924. Tov. 
predsednik oriše vsestransko delovanje 
rajnega tovariša na šolskem po.ju, pri 
vzgoji naroda in nesebično delovanje y 
prid naše organizacije ter pozove na

Iz naše stanovske 
organizacije. 

Vabila: 
= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 

KOZJANSKI OKRAJ zboruje v nedeljo, 
dne 16. oktobra t. 1. ob 10. uri v šoli v 
Kozjem. Dnevni red: 1. Zapisnik. 2. Do
pisi. 3. Poročilo delegatov o pokrajinski 
in glavni skupščini UJU. 4. »Einsteinova 
teorija relativnosti«, poročilo tov. Her
nausa. 5. Slučajnosti. K polnošteviilni ude
ležbi vabi odbor. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
KONJIŠKI OKRAJ zboruje v soboto, 
dne 22. novembra 1924 ob 10. uri v de
ški šoli v Konjicah. Vzpored: 1. Zapisnik 
zadnjega zborovanja. 2. Došli dopisi. 
3. »Vzgojno delo osnovne šole«, predava 
tovarišica Katka Bercetova. 4. »Tja in 
nazaj, spomini na Dubrovnik«, podava 
tov. Ant. Strigl. 5. Iz vprašalne skrinjice. 
6. Slučajnosti. Polnoštevilne udeležbe 
pričakuje odbor, ki se nadeja, da bode 
prosvetni oddelek za Slovenijo ugodil 
društveni prošnji glede pouka prostega 
dne za udeležence. 



vzoče, da zakličejo njemu trikratni 
Slava! 

Končno omeni tov. predsednik, da 
zapušča naš okraj tov. Rpbič, ki je na
stopil službo v Limbušu. Žal nam je. da 
odhaja, ker izgubimo z njegovim odho
dom zvestega člana, dobrega tovariša in 
požrtvovalnega odbornika. Želimo mu v 
novem kraju vso srečo! 

Poročila in predavanje: 1. Tov. Olga 
Knapičeva poda prav zanimivo in ob
jektivno poročilo o pokr. skupščini v Kr
škem, za kar se ji izreče prisrčna za
hvala za ves trud. 2. Ker se naš delegat 
ni mogel udeležiti glavne skupščine v 
Dubrovniku, odpade tozadevno poročilo. 
3. Predavanje g. dr. Pregla tudi izostane, 
ker je bil isti službeno zadržan. Voljen 
pa je predavati pri prihodnjem zborova
nju, ki bi se vršilo v Vuzenici ali na Muti. 

Resolucije in predlogi: 
1. D r u š t v o s o g l a s n o o d o 

b r a v a od društva poslan protest v 
Beograd o odstavitvi viš. šol. nadzorni
ka E. Gangla. 

2. P o v . UJU v L j u b l j a n i se 
n a p r o š a za posredovanje pri prosvet. 
oddelku v Ljubljani, da upok. Ivanu Kraj
niku, nadučitelju v Breznu in Alojziji 
Helbl. učit. ž. r. d. na Muti vendar en
krat nakaže pokojnino ali vsai akonta
cijo, ker sta že od 1. marca 1.1. brez vsa
kih dohodkov. Oba sta že vposlala pred
pisane listine in se je že vsestransko ur
giralo. Kje tiči vzrok, da imenovana ča
kata nestrpno rešitve, ko so dobili po
zneje upokojeni že polno pokojnino. 

3. P o v i š i c e bi se morale po za
konu izplačevati 1. januarja oziroma L 
julija nazaj. Do danes še niso izplačane 
povišice, ki so že zapadle 1. nov. 1923. 
S 1 nov. 1924 bi že pripadala druga po
višica. medtem ko še za lansko ni re
šitve. Ker še razlike (od 1. oktobra 1923 

do 1. maja 1924) ne izplačujejo, pa nam 
gre vsaj povišica od 1. maja dalje. Pov. 
UJU se poziva, da stori primerne korake. 

4. V » N a r o d n i P r o s v e t i« in 
»J u t r u« (št. 224.) je bil članek, ki je 
prinašal vest, da se v z a d e v i p o r o 
č e n i h u č i t e l j i c v ministrstvu pro
svete še ni storilo nikakih korakov, ki bi 
sploh razpravljali o odpravi krivic priza
detih poročenih učiteljic z državnimi na
meščenci glede draginjskih doklad. Po
novno se poziva pov. UJU, kakor vse pri
zadete učiteljske pare pri društvih, da 
ne odnehajo prej. dokler se ne store res
ni in odločni koraki za odpravo te velike 
krivice. 

5. Za v d o v e po u p o k o j e n i h 
u č i t e l j i h naj zadostuje, da predložijo 
za nakazjtev vdovnine samo: 1. poročni 
list, 2. dokazila, da sta živela v zakonu 
skupaj. 3. mrtvaški list, 4. dekret može
ve upokojitve. 5. uradno potrdilo, da se 
vdova ni vnovič poročila ter 6. krstni li
sti zakonskih otrok, če imajo pravico do 
pokojninskih prispevkov, ne pa da se še 
vdovo obremenjuje z nepotrebnimi pri
logami. Iz dekreta upokojenega moža ie 
itak razvidno, kakšna vdovnina zaostali 
pripada. Pov. UJU naj se zavzame za 
odpravo te šikane. 

6. Vsi n a v z o č i , ki še n i s o 
č l a n i » U č i t e l j s k e s a m o p o m o 
či« so prijavili pristop. Predlagatelju — 
tov. Womerju — se poveri izvršitev pri
jav. 

7. D r u š t v o ž e l i , da se p o 
t r e b n a S U S k m a l u r e a l i z i r a . 
Pov. UJU naj to koristno ustanovo pod
pira in gleda, da se to brž udejstvi. 

8. S o g l a s n o se s k l e n e , da 
plača vsak član za vsako nenavzočnost 
pri zborovanju 10 Din v društveno bla
gajno. Izvzeti so oni. ki so na bolezen
skem dopustu. 

9. S p r e j m e se s o g l a s n o , da 
piača vsak član letno 2.50 Din za učitelj
ski naraščaj. 

10. N â v z o č i so i z r a z i l i že
l j o , da pošlje knjižničar okr. učit. knjiž
nice seznam knjig vsem šolskim vod
stvom v okraju. 

11. Ker se n i h č e ni u d e l e 
ž i l T r s t e n j a k o v e s l a v n o s t i , 
predlaga predsednik, da se nakaže šol. 
vodstvu na Humu mala vsota za T r 
s t e n j a k o v o k n j i ž n i c o , ki se je 
tam osnovala. Soglasno se sklene poslati 
v ta namen 100 Din. 

12. S k l e n e s e , da p r i s t o p i 
n a š e d r u š t v o z e n i m d e l e ž e m 
k »Učit. z d r a v i l i š k e m u d o m u 
v Rog. S l a t i n i « . Tudi tov. Widmo
ser se javi k pristopu. 

Prihodnje zborovanje se vrši 8. no
vembra 1924 v Vuhredu. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MESTO PTUJ IN PTUJSKI ŠOLSKI 
OKRAJ je zborovalo dne 9. oktobra t. 1. 
v risalnici »Mladike« v Ptuju. Od 133 
članov je bilo navzočih 84. 

Predsednik tov. Majcen otvori zbo
rovanje s prisrčnim pozdravom na na
vzoče, nakar očrta kratko in jasno polo
žaj, ki je nastal vslled sestave nove vla
de ter poziva vse, da vztrajajo neomajni 
v boju za napredne ideale, kar najbolje 
pokažejo, če marljivo posečajo zborova
nja društva. 

Kot gosta prisostvujeta zborovanju 
strokovni tajnik tovariš Rudolf Dostal 
in dr. Zgeč. 

Umrli tovariši. V nadaljnem se spo
minja tov. predsednik umrlih tovarišev 
J a k o b a D i m n i k a in M a r t i n a 
Š a l a m u n a ter soproge tov. Basa. 

Omeni tudi, da sporoča po naročilu 
velikega župana dr. Pirkmajerja in refe
renta za Slovenijo Flereta Pavla vsemu 

učiteljstvu okraja zahvalo za podporo« 
ki jo je nudilo učiteljstvo obema v njiju 
delovanju. 

Dopisi. Sklene se. da pristopi »Uči
teljsko društvo« kot. ustanovni član 
» P o d p o r n e m u d r u š t v u za uči
t e l j s k i n a r a š č a j v L j u b l j a n i . 
— Pola za pristop društvu »S a m o p o
m o č« se izroči tov. Bezjakovi, ki se ta
koj loti dela. — Pozivu poverjeništva 
UJU se odzove učiteljstvo z resolucijo, 
ki jo je sestavil tov. Edo Praprotnik, — 
Pritožbo trgovske zadruge za okolico 
na srezkega poglavarja radi upeljave 
zvezkov »Učiteljske tiskarne«, tov. pred
sednik v dopisu, naslovljenem na srez
kega poglavarja točno in jasno ovrže. 

Poročilo strokovnega tajnika tov. R. 
Dostala o sedanji situaciji, .o učiteljskih 
imenovanjih ter o razrešenju višjega šol
skega nadzornika so navzoči z napeto 
pozornostjo in z ogorčenjem poslušali. 

Ker je bila že pozna ura, sta odpadli 
poročili o pokrajinski in glavni skupščini. 

Prihodnje zborovanje bo sklical od
bor. 


